

1



American Civil War, 1861-1865.  
ICRC

Guerre de Sécession (guerre civile américaine), 1861-1865.  
CICR

2



Franco-Prussian War, Switzerland, 1871. French internees at the Temple du Marterey in Lausanne.  
Frédéric Boissonnas

Guerre franco-prussienne, Suisse, 1871. Internés français au temple de la rue Martheray, à Lausanne.  
Frédéric Boissonnas

3



First World War, France, 1917. Australian troops prepare for gas attack near Ypres.  
Imperial War Museum, London

Première Guerre mondiale, France, 1917. Les troupes australiennes se préparent à une attaque au gaz près d'Ypres.

Imperial War Museum, Londres

4



First World War, France. German prisoners of war in their dormitory at the Roche-Maurice camp.  
ICRC

Première Guerre mondiale, France. Prisonniers de guerre allemands dans leur dortoir au camp de Roche-Maurice.

CICR

5



First World War, Switzerland. The “missing in action” service at the International Prisoners-of-War Agency in Geneva.

ICRC

Première Guerre mondiale, Suisse. Le service des « portés disparus au combat » à l’Agence internationale des prisonniers de guerre, à Genève.

CICR

6



Famine in Russia, 1922.

ICRC

Famine en Russie, 1922.

CICR

7



Azerbaijan. Nurses from the Alliance of Red Cross and Red Crescent Societies of the USSR shortly after the end of the First World War.

ICRC

Azerbaïdjan. Des infirmières de l’Alliance des Sociétés de la Croix-Rouge et du Croissant-Rouge de l’URSS peu après la fin de la Première Guerre mondiale.

CICR

8



Greco-Turkish War, 1923. A group of refugees board a ship on the Samanli-Dag peninsula with the help of the Turkish Red Crescent Society.

ICRC

Guerre gréco-turque, 1923. Un groupe de réfugiés embarque à bord d'un navire sur la péninsule de Samanli-Dag avec l'aide du Croissant-Rouge turc.

CICR

**9**



Spanish Civil War, 1937. Families gathered in the sanctuary of the Virgen de la Cabeza surrender to Republican troops after 150 days of siege.

ICRC

Guerre civile espagnole, 1937. Des familles rassemblées dans le sanctuaire de la Virgen de la Cabeza se rendent aux troupes républicaines après 150 jours de siège.

CICR

**10**



Second World War, Yugoslavia. A Partisan soldier awaits execution.

ICRC

Seconde Guerre mondiale, Yougoslavie. Un partisan attend son exécution.

CICR

**11**



Second World War, 1942. Fighting in Stalingrad.

Ria Novosti/ICRC

Seconde Guerre mondiale, 1942. Combats à Stalingrad.

Ria Novosti/ICRC

12



Second World War, Switzerland. Relief parcels destined for prisoners of war are prepared in an ICRC warehouse in Basel.

ICRC

Seconde Guerre mondiale, Suisse. Des colis de secours destinés aux prisonniers de guerre sont préparés dans un entrepôt du CICR à Bâle.

CICR

13



Second World War, France, 1944. Bodies of French internees executed by the German army in the fortress prison at Romainville.

French Red Cross

Seconde Guerre mondiale, France, 1944. Corps d'internés français exécutés par l'armée allemande dans la prison du fort de Romainville.

Croix-Rouge française

14



Second World War, Germany. Concentration-camp prisoner on a high-voltage electrified fence.

Polish Red Cross

Seconde Guerre mondiale, Allemagne. Détenu d'un camp de concentration sur une clôture électrifiée à haute tension.

Croix-Rouge polonaise

15



Second World War, Japan, 1945. Immediately after the atom bomb attack on Nagasaki. Yosuke Yamahata/ICRC

Seconde Guerre mondiale, Japon, 1945. Juste après l'explosion de la bombe atomique à Nagasaki. Yosuke Yamahata/CICR

16



Poland, 1947. A Catholic church left standing amidst the ruins of the Jewish ghetto in Warsaw. Karen Margrethe Sommer/ICRC

Pologne, 1947. Une église catholique encore debout au milieu des ruines du ghetto juif à Varsovie. Karen Margrethe Sommer/CICR

17



Korean War, 1950. South Korean military police interrogate North Korean prisoners of war in Pyongyang. ICRC

Guerre de Corée, 1950. La police militaire sud-coréenne interroge des prisonniers de guerre nord-coréens à Pyongyang. CICR

18



Japan, 1952. A woman reads the first letter received from her husband who remained imprisoned in the Soviet Union after the end of the Second World War.  
ICRC

Japon, 1952. Une femme lit la première lettre de son mari, resté prisonnier en Union soviétique après la fin de la Seconde Guerre mondiale.  
CICR

19



Yemen conflict, 1964. Prisoners during an ICRC visit.  
ICRC

Conflit du Yémen, 1964. Des prisonniers pendant une visite du CICR.  
CICR

20



Biafra conflict, Nigeria, 1968. A child waits for milk and fish vouchers in a feeding centre.  
H.D. Finck/ICRC

Conflit du Biafra, Nigéria, 1968. Un enfant attend des coupons pour du lait et du poisson dans un centre de nutrition.  
H.D. Finck/CICR

21



Viet Nam War, South Viet Nam, 1972.  
ICRC

Guerre du Viet Nam, Viet Nam du Sud, 1972.  
CICR

**22**



Arab-Israeli conflict, Egypt, 1973. Egyptian soldiers repatriate the body of a fellow combatant under the protection of the red cross in no man's land near Port Fouad.

Max Vaterlaus/ICRC

Conflit israélo-arabe, Égypte, 1973. Des soldats égyptiens rapatrient le corps d'un camarade sous la protection de la croix rouge dans le no man's land, région de Port-Fouad.

Max Vaterlaus/CICR

**23**



Viet Nam War, South Viet Nam, 1975. Following the fall of Saigon to the North Vietnamese, South Vietnamese military personnel and their families seek desperately to be airlifted out of the area.

ICRC

Guerre du Viet Nam, Viet Nam du Sud, 1975. Après la chute de Saïgon aux mains des forces nord-vietnamiennes, des militaires sud-vietnamiens et leurs familles cherchent désespérément à être évacués.

CICR

**24**



Zimbabwe, 1979. ICRC doctor examines a child.

Luc Chessex/ICRC

Zimbabwe, 1979. Un médecin du CICR examine un enfant.

Luc Chessex/CICR

**25**



Uganda, 1984. An internally displaced man writes a Red Cross message to family members. Liliane de Toledo/ ICRC

Ouganda, 1984. Un déplacé interne écrit un message Croix-Rouge à sa famille.

Liliane de Toledo/CICR

**26**



Ethiopian Civil War/Famine, 1985. Internally displaced people wait to register for food aid in Adwa.  
Dany Gignoux / ICRC

Guerre civile éthiopienne/Famine, 1985. Des déplacés internes attendent d'être enregistrés pour une aide alimentaire à Adwa.

Dany Gignoux /CICR

**27**



Ethiopian Civil War/Famine, 1985. Internally displaced children in Maychew camp.  
Dany Gignoux / ICRC

Guerre civile éthiopienne/Famine, 1985. Enfants déplacés dans le camp de Maychew.  
Dany Gignoux /CICR

**28**



El Salvador Civil War, 1988. ICRC conducts a role-playing session to explain the rules of international humanitarian law to national guardsmen in San Salvador.  
Roland Bigler/ ICRC

Guerre civile d'El Salvador, 1988. Le CICR anime une séance de jeu de rôles pour expliquer les règles du droit international humanitaire à des gardes nationaux à San Salvador.  
Roland Bigler/CICR

**29**



Bosnia and Herzegovina, 1992. ICRC flies out freed detainees from Banja Luka to London. Pierre Gauthier/ICRC

Bosnie-Herzégovine, 1992. Le CICR transporte par avion des détenus libérés de Banja Luka à Londres.

Pierre Gauthier/CICR

**30**



Somalie, 1992. Guerre et famine.

James Nachtwey

**31**



Cambodia/Thailand, 1992. Wheelchair basketball at a Khmer camp on the border.

Marcel Crozet/ICRC

Cambodge/Thaïlande, 1992. Partie de basket en fauteuil roulant dans un camp khmer de la frontière.

Marcel Crozet/CICR

**32**



Rwanda. 1994. Rwandans wait to cross the border into Zaire.

Thierry Gassmann/ICRC

Rwanda, 1994. Rwandais attendant de pouvoir passer la frontière pour entrer au Zaïre.

Thierry Gassmann/CICR

**33**



Afghanistan, 1998. Military cemetery in Kabul.

Franco Pagetti/ICRC

Afghanistan, 1998. Cimetière militaire à Kaboul.

Franco Pagetti/CICR

**34**



Democratic Republic of the Congo, 2001. A family separated by war is reunited in Kinshasa under ICRC auspices.

Richard Fradin/ICRC

République démocratique du Congo, 2001. Des proches séparés par la guerre se retrouvent à Kinshasa sous les auspices du CICR.

Richard Fradin/CICR

**35**



Iraq, 2003. Families mourn relatives in a makeshift cemetery in Basra.

Thierry Gassmann/ICRC

Irak, 2003. Des familles pleurent des êtres chers dans un cimetière improvisé à Basra.

Thierry Gassmann/CICR

**36**



Liberia, 2003. Female government fighters in Ganta, near the border with Guinea.

Teun Anthony Voeten/ICRC

Libéria, 2003. Combattantes des forces gouvernementales à Ganta, près de la frontière avec la Guinée.

Teun Anthony Voeten/CICR

**37**



Democratic Republic of the Congo, 2006. A sexual violence survivor in Panzi hospital, Bukavu.  
Wojtek Lembryk/ICRC

République démocratique du Congo, 2006. Survivante de violences sexuelles à l'hôpital de Panzi, à  
Bukavu.

Wojtek Lembryk/CICR

**38**



Sudan, 2005. ICRC mobile surgical team in North Darfur.  
Virginie Louis/ICRC

Soudan, 2005. Équipe chirurgicale mobile du CICR au Darfour Nord.  
Virginie Louis/CICR

**39**



Lebanon, 2007. A man returns to the ruins of his home in Aita Esh-Shaab village, close to the Israeli border.

Marko Kokic/ICRC

Liban, 2007. Un homme retourne dans sa maison en ruines dans le village d'Aita Esh-Shaab, près de la frontière israélienne.

Marko Kokic/CICR

**40**



Sri Lanka, 2007. Life in a camp for displaced people in Batticaloa.  
Dominic Sansoni/ICRC

Sri Lanka, 2007. Scène de vie dans un camp de personnes déplacées à Batticaloa.  
Dominic Sansoni/CICR